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ADVENTNÍ ZAMYŠLENÍ 
 
"Hlas volajícího na poušti: Připravte cestu Páně, vyrovnejte mu stezky!" To se stalo, 
když Jan Křtitel vystoupil na poušti a kázal: "Čiňte pokání a dejte se pokřtít na 
odpuštění hříchů". 

Evangelium podle Marka 1,3-4 
  

Jan Křtitel je postava, která je v biblickém poselství spojována s očekáváním 
Ježíše Krista. Někdy se mu také říká připravovatel jeho cesty. Proto bývá v církvích od 
pradávna připomínáno jeho kázání právě v době očekávání - v adventu. A od adventu pak 
směřujeme k vánocům. 
 A tady si všimněme jedné nesrovnalosti. Zatímco my směřujeme adventním 
obdobím přes naléhavé kázání Jana Křtitele ke svátkům narození malého děťátka Ježíše, 
podle evangelijního řazení událostí je tomu naopak. Jan Křtitel káže až v době, kdy Ježíš, 
už jako dospělý muž, vystoupí se svými slovy o Boží blízkosti a stejně jako Jan Křtitel 
říká: Obraťte se, změňte svůj způsob myšlení i způsob jednání. Nechte všechno ve svém 
životě prostoupit laskavou Boží blízkostí. Boží království se přiblížilo.  
 A právě proto, že se Pán Bůh v Ježíši tak jedinečně přiblížil našemu světu i se 
všemi jeho strachy a ohroženími, mají i Ježíšovi budoucí posluchači jeho cestu 
připravovat a vyrovnávat mu stezky. Když se pokusíme převést ta slova do naší situace, 
tak to jistě neznamená, že budeme dláždit a upravovat chodníky a cesty před našimi 
kostely a modlitebnami, ale že začneme vyrovnávat to, co je křivé v nás. Znamená to 
odvahu ne ke gruntovnímu úklidu domácnosti, dvorků a zahrad, ale k úklidu v našem 
životě, v našich vztazích i v našich rodinách. Výstižně to vyjadřuje kytarová písnička ze 
zpěvníku pro mládež, který má adventní název Svítá:  "To kvůli králi, králi, naprav každý 
cestu, cestu křivou, cestu zlou." To je ta důležitá adventní příprava podle Janova, ale také 
podle Ježíšova kázání. A nejenom adventní, ale vlastně celoživotní.  
 A tady se objeví další nesrovnalost. O vánocích je velmi snadné, a dokonce i 
přitažlivé udělat z malého dítěte Ježíše k ničemu nezavazujícího „Ježíška panáčka“, 

kterého pokolébáme, kterému zadudáme, ale po sentimentálním zastavení jde život dál ve 
starých kolejích.  

Výzva adventu tak může paradoxně skončit v koledičkách, koledách. Když ale 
začneme svůj život poctivě srovnávat se slovy a činy dospělého Ježíše, tak to v 
koledičkách neskončí. On totiž ten dospělý Ježíš zůstává, na rozdíl od „Ježíška - 
panáčka", i v dnešním světě, který si chce vystačit bez Pána Boha, docela provokativní a 
aktuální výzvou. A řekl bych i velikým otazníkem nad všemi možnými důsledky sobectví 
a tvrdosti srdce, na které jsme si někdy až příliš zvykli a považujeme je za zcela normální, 
ba nevyhnutelné. Ježíšovo slovo a pozvání, evangelium, představuje i dnes životní 
alternativu k tomu, co je běžné a módní.  

Proč to tak neříci? Nepřestává nás oslovovat a pod jeho vlivem si dobře 
uvědomujeme, jak to vánoční zastavení, i když je potřebné a krásné, nestačí na problémy, 
ve kterých v našem světě vězíme bezradně až po uši. Chce to obrat v myšlení i v jednání. 
Na ten se pod vlivem Ježíšova slova připravujme a k němu buďme ochotni především 
sami u sebe. Protože to nové začíná u mne a u tebe, jinak by to všechno byla jen 
abstrakce a teorie. A věřme, že právě na tuto osobní proměnu Ježíš stačí, že pod jeho 
vlivem se v nás, a pak i kolem nás něco měnit může a také mění. A vůbec to nemusí být 
okázalé, tak jako nebylo okázalé ani Ježíšovo narození, a celý jeho život.    
 
 
EDITORIAL  
 
Milé sestry a bratři, 
 jménem celého staršovstva našeho sboru vás srdečně zdravím v adventu, to 
znamená na samém začátku nového církevního roku, který nám vždycky připomene, že 
do našeho občanského času  vstupuje také čas, který má Pán Bůh pro nás.  
 Přeji vám pokojné prožití celého tohoto období i vánočních svátků a dobrou 
naději do dnů, které jsou před námi a zvu vás k našim společným pravidelným i 
svátečním bohoslužbám.  
 Také v letošním roce připravujeme na 4. adventní neděli vánoční hru s dětmi a 
po ní vánoční loutkové představení. Kromě pravidelného svátečního programu, který 
najdete v tomto Sborovém dopise, vás chceme zvlášť upozornit a pozvat na zpívání 
ekumenického smíšeného sboru hornopočernických církví, které se bude konat v neděli 
13. prosince ve 14 a v 16 hodin a znovu pak na Štědrý den ve 14 hodin na nádvoří 
Chvalského zámku. V adventní době bude součástí tohoto programu pro naše město také 
několik kratičkých adventních promluv, na Štědrý den pak ještě vánoční zpěvohra 
ekumenické skupinky dětí. 
 Upozorňujeme, že program všech setkání v našem sboru najdete vždy aktuálně 
na našich sborových webových stránkách www.horni-pocernice.evangnet.cz. Tam jsou 
k disposici i nedělní kázání a fotografická galerie z řady společných setkání sboru.  
 
 

Petr Firbas, kazatel 
 
 
 



Jan Skácel :     Dvakrát čtyři verše 

Shýbáš se u cesty pro oblázek  A co ti říci pěkného 

a kdo ti o tom poví   aby ten svět byl snazší 

kameny země této jsou   laskavá slova jsou vrabečci 

balvany Sisyfovy     ptáčkové drobní a plaší 
vybrala  Libuše Eliášová 

… a dva příspěvky od nejmladší generace  našeho sboru 

Co a jak na náboženství v Zelenči 

               Scházíme se každý čtvrtek v naší nové škole v Zelenči. Nejprve pomáhám 
připravit panu faráři naší třídu 2.A. Pak přijdou i ostatní děti. Letos je nás osm. Začínáme 
křížovkou. Když ji vyluštíme, zjistíme, co nás dnes čeká – je to téma naší hodiny. Pan 
farář s sebou vždy nosí lepící papírové postavičky, třeba Josefa, faraona nebo velbloudy a 
obchodníky. Roztáhneme deku a pověsíme ji na bambusovou tyč. Všichni pak 
dohromady pomáháme panu faráři vyprávět příběh a lepit k němu postavičky. To mě 
baví. Naposledy to bylo právě o Josefovi. Když dovyprávíme, tak si společně zazpíváme. 
Pan farář hraje na kytaru a my zpíváme: „Noc se ránu podobá“. Na konci hodiny si 
uklidíme každý do svých desek obrázky, křížovky a vše, co jsme nakreslili a vyrobili. 
Když nám zbude trochu času, učí nás pan farář hrát na kytaru. Je to fakt dobrý. 

Jozífek Mrklas, 7 let 
Hvězda 

Vidím hvězdu, 
tamhle je! 
Až naše planeta dospěje, 
až dospěje dosáhnu na ni. 
Hop a už mám ji…! 
Nemám, škoda, 
kousek vedle. 
Hele, tam je velká jedle, 
vylezu si na jedličku 
a chytím si svou hvězdičku.        

Vojta Mrklas, 11 let 

 
ZAJÍMAVÁ NABÍDKA SPOLUPRÁCE 
Vyhlížíme partnerství se sborem v Glasgow? 
Na začátku listopadu jsme byli přítomni na bohoslužbách ve sboru skotské presbyterní 
církve ve čtvrti Gorbals v Glasgow. Vyřídili jsme vaše pozdravy a gorbalští nás ujistili, že 
o partnerské vztahy s naším sborem stojí. Rádi by začali tím, že by sem vyslali svého 
zástupce či zástupkyni a potom bychom se mohli domlouvat o tom, jakou formu by naše 
partnerství mělo.  

Zvažujme tedy, jak bychom si partnerství s gorbalskými představovali my! 
 

Daniela a Tomáš Bískov 
 

ROZHOVOR 
Nahlédněme také kousek za hranice našeho sboru a seniorátu. Ve dnech 25. - 28.9. 
se v Kolíně konal v pořadí již 19.  sjezd (nejen) evangelické mládeže. A tak se ptám 
jedné ze dvou účastnic z našeho sboru, Michaely Firbasové, na její dojmy i na to, jak 
se taková organizačně náročná akce připravuje. 
 
1. Jako členka celocírkevního odboru mládeže jsi, Míšo, přímo u zdroje a podílíš se na 
organizaci sjezdu. Kolik mladých  lidí se letos do Kolína sjelo? 
Letos se na sjezd přihlásilo 550 mládežníků. 
 
2. Klesá nebo stoupá počet účastníků? 
Počet účastníků bohužel každý rok trochu klesá, ale podobné je to i na seniorátních 
akcích. Souvisí to asi i s demografickým vývojem - je méně lidí ve věku mládežníků. 
Věříme, že nám brzy dorostou další sjezdaři :- ) Pro zajímavost -  nejvyšší počet účastníků 
byl na sjezdu v roce 2001, kdy do Olomouce přijelo 1000 lidí. Byl to 2. sjezd, na kterém 
jsem byla. 
   
3. Napadá mě, zda se v té anonymitě tolika účastníků nakonec neztrácí jednotlivec, který 
přijede na setkání třeba sám? 
Asi se to může stát, je určitě lepší jet na sjezd s nějakými známými. V pátek a v sobotu byl 
právě pro účastníky, kteří přijeli sami nebo poprvé, připraven program, kde se mohli 
zábavnou formou seznámit s jinými lidmi. Letos jsme se snažili, aby se co nejvíc účastníků 
aktivně zapojilo do sjezdového programu. Třeba páteční program, nazvaný "Mládež 
sobě", se skládal mimo jiné z divadel na sjezdové téma v podání několika mládeží. V 
pondělí dopoledne se konalo "Ohlédnutí za sjezdem", kde se představily výsledky dílen, 
které navazovaly na hlavní sobotní přednášku. Na pódiu se tak vystřídalo mnoho 
účastníků buď fyzicky (divadelní dílna, taneční dílna, živé obrazy, ..), nebo třeba v rámci 
titulků po produkci videodílny a animátorské dílny.      

 
4. Jaké bylo letošní téma a jak bylo 
rozpracováno? 
Na tuto otázkou odpovím citací z 
letošního Průvodce sjezdem: "Téma 
letošního sjezdu je „Pod vlivem“. 
...vliv křesťanství, pozitivní i 
negativní, vliv církve, život pod 
vlivem Ducha svatého, vliv Ježíše 
Krista na životy lidí. Také se 
budeme zabývat vlivem médií na 
člověka, internetovými komunitami 
a jinými jevy spojenými s novými 
technologiemi. Nemůže být 

opomenut ani vliv reklamy, módy a nových trendů na mladé i staré. … Jsou naplánovány 
přednášky o vlivu party na mladého člověka, o vzájemném vlivu partnerů, také se 
dotkneme tématu davu a jeho vlivu na jednotlivce." 
  



5. Nabídka přednášek, rozhovorů, workshopů a jiných společných aktivit je veliká. Dá se 
vysledovat, o co byl na tomto sjezdu největší zájem? 
Nevím, jak letos dopadla anketa, ale tradičně velký zájem byl o zmíněnou hlavní sobotní 
přednášku, kterou měl letos Jan Keřkovský, ale i o další přednášky, dílny a divadla. 
Hodně kladných ohlasů měla také produkce klipů skupiny P.O.D. Tradičně hodně 
účastníků jde po skončení sjezdového programu do PUBu (Posezení U Bublin :-)), což je 
náš nealkoholický bar s oblíbenou kofolou, birellem, tousty,.. kde k poslechu a tanci hrají 
kapely mládežníků, nebo je možné si zajammovat na aparatuře, která je k dispozici. 
    
6. Dovedu si představit, že nasytit a ubytovat tolik účastníků je náročná věc. Jak se na to 
připravujete? 
Na jídlo chodí účastníci do místní školní jídelny. Při přihlašování na sjezd si vybírají 
masové nebo vegetariánské varianty a podle toho dostanou při příjezdu speciální 
sjezdové stravenky. Při jídle a čekání ve frontě kolem vás projde spousta lidí, mezi 
kterými poznáte kamarády, které jste třeba několik let neviděli. Účastníci přespávají na 
zemi ve třídách nebo tělocvičnách několika místních škol, tentokrát jsme využili 4. 
 
7. Jaká je spolupráce s městem, má taková evangelická akce mládeže také význam a 
přesah pro město, ve kterém se pořádá? 
Po dobu sjezdu využíváme ve městě mnoho prostor, hlavně kulturní dům, kde se 
odehrávají společné programy. Často získáme od města nebo kraje nějakou finanční 
podporu, ale nevím, jak to bylo letos. O sjezdu byla zmínka v rámci vysílání lokální 
stanice rozhlasu. O sjezdu je samozřejmě informována i policie. V sobotu večer proběhlo 
na náměstí vystoupení žesťového souboru Consonare pod vedením Ladislava Moravetze, 
které kromě účastníků sjezdu přilákalo i diváky z řad veřejnosti. Letos se poprvé  na závěr 
sjezdu, v pondělí dopoledne, konal happening na náměstí - předvedení sjezdové písně a 
tance a následná pobožnost, která byla díky megafonu slyšet po celém náměstí. Ani 
tentokrát jsme na náměstí nebyli sami -:).   
Jako každý rok jsme letos nedělní sbírkou a dražbou sjezdového loga pomohli místní 
neziskové organizaci, tentokrát dětem se zrakovým postižením.  
 
8. Už od počátku se tato setkání konají pod názvem "Sjezd (nejen) evangelické mládeže". 
Projevuje se toto "nejen" také ve složení účastníků, případně i přednášejících a 
diskutujících? 
Samozřejmě se to projevuje, na sjezd jezdí i mládežníci z jiných církví. Neznám přesné 
počty, nemám u sebe sborníky z loňských sjezdů, kde se dají najít různé statistické údaje 
ohledně účastníků. Myslím ale, že letos nebylo moc účastníků z katolické církve, protože 
paralelně se sjezdem probíhala "konkurenční" akce - návštěva papeže s programem pro 
mládež. Mezi přednášejícími také nejsou jenom evangelíci. Pozvánka na Sjezd se objevila 
na několika křesťanských webových portálech. 
           
9. Jak vypadá závěrečná bohoslužba. Jsou tam některé prvky, na které nejsme z běžných 
evangelických bohoslužeb zvyklí? 
Bohoslužbu považujeme za vrchol celého sjezdu, i když letos sjezd neuzavírala, protože 
trval díky státnímu svátku až do pondělí. Významným prvkem je, že bohoslužby jsou velmi 
zajímavým způsobem doprovázeny. Originálním sjezdovým orchestrem (OSO) a 

pěveckým sborem pod vedením celocírkevního kantora Ladislava Moravetze. Celkem se 
na doprovodu podílí kolem 60 účastníků sjezdu, kteří vše nacvičí během vokální a 
instrumentální dílny. Bohoslužby vedou 2 faráři, jeden má na starosti liturgii, druhý káže. 
Vždy se vysluhuje Večeře Páně kolem celého sálu, což je opravdu zážitek. Výtěžek sbírky 
je vždy určen pro vybrané místní neziskové organizace.         
 
10. Co tě na tomto letošním setkání zvlášť oslovilo? 
Většiny programů jsem se nemohla zúčastnit, ale velmi se mi líbil pondělní happening a 
pobožnost na náměstí. 
 
Takže, dorůstající mládeži, příště neváhejte a využijte této možnosti a na sjezd rozhodně 
jeďte. 

Ptal se: Petr Firbas 

 
 

CHLAPEC A ZVÍ ŘÁTKA  
 
Vlk bude pobývat s beránkem, levhart s kůzletem odpočívat. Tele a lvíče i žírný dobytek 
budou spolu a malý hoch je bude vodit. Kráva se bude popásat s medvědicí, jejich 
mláďata budou odpočívat spolu, lev bude žrát slámu jako vůl.       

Iz 11,6-7 
Jeden z častých výkladů říká, že tato vize je obrazem ráje, který se vrátí na zemi 

"v ten den". V ten den Hospodin vyhlásí soud, už nebude nikdo páchat zlo, Izrael jako 
Boží lid bude napraven a opět shromážděn na "svatou horu", tedy do Jeruzaléma (srovnej 
v. 9 a mnoho dalších míst v SZ). A po tomto dni velikého vření (den zde může být chápán 
i jako období) bude před Izraelem otevřená budoucnost bez zla, násilí a svárů. 

Vzpomínku na ráj zde ilustruje pokojné soužití divokých i domácích zvířat, 
šelem a býložravců. Přímo k ráji ukazuje to, že lev bude býložravý (viz Gn 1,30). Nad tím 
se dnes usmíváme; víme, jak to v přírodě chodí - zvířata se navzájem požírají, říkáme 



tomu potravní řetězec. Jsou to tak zvaně objektivní přírodní procesy, které leží mimo 
kategorie dobra a zla.  

Izaiáš to však patrně vidí jinak. Kamarádství mezi dravci a býložravci, divokými 
a ochočenými zvířaty není jen scéna z ráje, ale zároveň obraz toho, jak by spolu měli žít 
lidé. Vzájemné zabíjení a požírání napříč celým stvořením vnímá stejně tíživě jako 
nespravedlnost a krutosti mezi lidmi. Izaiáš tu předjímá to, co se dnes lidé znovu a těžce 
učí - člověk je součástí ekosystémů, nemůže řešit své problémy bez ohledu na přírodu a 
životní prostředí. Určitou cestu tímto směrem naznačil třeba profesor Jan Heller ve své 
studii Člověk - pastýř stvoření. Izaiáš rozhodně nebyl laciný snílek; on hovoří o konkrétní 
naději na návrat Izraele ze zajetí, z diaspory, naději na nové, spravedlivé poměry v 
zaslíbené zemi, kterou vidí jako Boží království. A není naivní, ví, že náprava je možná 
jen skrze soud.  

A co my s jeho vizí dnes? Nevěříme přece, že je možný ráj na zemi. Běžně 
ovšem toto proroctví vztahujeme k adventu a v malém chlapci vidíme narozeného Ježíše, 
který přináší do světa nápravu a spasení. Tato interpretace může být poněkud ošidná v 
tom, že díky ní jsme nakloněni považovat proroctví za naplněné, a tedy "vyřízené". Může 
nás pak vůbec ještě k něčemu inspirovat? Ano – a možností porozumění je víc. 

Podívejme se ještě blíže na obrázek, který nám Izaiáš kreslí před očima. Co dělá 
chlapec mezi zvířaty? Čteme, že je bude vodit - zřejmě na dobrou pastvu. Je se zvířaty 
sám jako zpočátku Adam v ráji. Jenže Adamovi se posléze dostalo pomoci - byla 
stvořena žena. Musím na toho osamoceného chlapce bez pomoci mezi zvířaty myslet a 
říkám si: Není to útěk od světa lidí do snového světa zvířat, jak je to krásně ztvárněno 
v Knize džunglí, kde Mauglí vnímá odchod z pralesa mezi lidi téměř jako vyhnání z ráje? 

Nepřipomíná vám ten samotný chlapec mezi zvířaty něco současného?  
Nenavazují snad lidé trvalé vztahy se zvířaty snáze než mezi sebou? Se psem se 

přece nikdo nerozvádí a kočku z domu nikdo nevyhazuje, protože se vrací nepřípustně 
pozdě domů! Proč jsme ke zvířatům mnohem tolerantnější než k lidem? 

Představa opuštěného chlapečka obklopeného velkými i menšími zvířaty mě 
naplňuje spíše melancholií než světlými vánočními asociacemi. Je jako člověk, který se 
straní lidí, a je mu dobře jen mezi zvířaty. Mám zvířata rád, ale zneklidňuje mě, že řada 
lidí raději hovoří k oddané němé tváři, než aby se vydali všanc dialogu s druhým 
člověkem. Raději zůstávají sami, než aby někomu museli naslouchat. Mají přátele, ale 
domov jsou ochotni sdílet jen se zvířetem, jemuž mohou být bohem. Dva bohové totiž 
nemohou žít spolu v jedné domácnosti. Buď jeden z nich odejde, nebo bohem přestane 
být. 

Říkáte si, že jsem hodně uhnul od toho, co měl na mysli Izaiáš? Možná - tak 
zkusme jiný pohled: Přečtěte si ty verše ještě jednou a za názvy zvířat si dosaďte různé 
typy lidí: Někdo z nás je vlk a někdo beránek, někdo je kráva, někdo medvědice a tak 
podobně. Celé proroctví je tak o bajkou světě lidí, ne o zvířatech v biologickém smyslu. 

Vůl ať klidně jí se lvem z jednoho talíře – to znamená: připusťme si bližní k tělu. 
Je to risk, ale jistí to ten chlapec, který své různorodé stádo vodí na pastvu.  

Martin Hrubeš 

 
 
 

Bohoslužby ve sboru ČCE v Praze- Horních Počernicích  
 
Neděle  29.11. (1. adventní)   bohoslužby v 9.30 s nedělní školou a Večeří Páně 
Neděle   6.12.  (2. adventní)    bohoslužby v 9.30 s nedělní školou 
Neděle  13.12.  (3. adventní)   bohoslužby v 9.30 s nedělní školou 
Neděle  20.12. (4. adventní)   bohoslužby v 9.30 s vánoční hrou dětí  
           cca v 10.45  loutková vánoční hra 
Čtvrtek  24.12.                      Štědrovečerní pobožnost v 16.00 
Pátek     25.12.  (Hod Boží vánoční)  bohoslužby v 9.30 s Večeří Páně 
 
Neděle 27.12.  bohoslužby v 9.30 s hostem (farář Roman Mazur 
   ze sboru Praha-Libeň) 
Pátek  1.1.2010  (Nový rok)   bohoslužby v 9.30 s Večeří Páně 
Neděle 3.1.2010          bohoslužby v 9.30 s nedělní školou 
 
Časový harmonogram biblických hodin v prosinci 2009  (vždy v 18.30) 
 
úterý 1.12.   Horní Počernice (+ staršovstvo) 
úterý 8.12.  Újezd nad Lesy 
čtvrtek 17.12.                 Horní Počernice 
 
Biblická hodina pro děti na faře – vždy v pátek ve 14.00 
Biblická hodina pro děti v zelenečské škole – vždy ve čtvrtek 13.00 
 
Pozvání na mimořádné akce  
6. prosince 2009 v 17.00   

Bob Fliedr a dětský sbor Bobci 
v koncertním sále Chvalského zámku 

 
13.12. ve 14.00 a v 16.00  
a 24.12. ve 14.00   

Vánoční ekumenický program:  
vystoupení ekumenického pěveckého sboru + 24.12. zpěvohra dětí 
na nádvoří Chvalského  zámku v Horních Počernicích 

 
 
 

Adresa farního sboru:   Třebešovská 2101/46, Praha 9 -Horní Počernice, PSČ  193 00  
Bankovní spojení: č.ú.:  243959339/0800 

Telefon sboru :  281 922 216 
Mobil kazatele:  776 303 960 

Mobil kurátora:  737 645 375, 602 160 117 


